

"RESPECT IN THE LAW: UNDERSTANDING AND ACTION"

Conference, ONLINE, November 25, 2022 from 8:45am – 4:00pm

The RODA - OBA Annual Diversity Conference returns by popular demand for its eighth year to provide practical, inspiring, and stimulating discussions on current issues affecting equity-seeking and racialized lawyers and their allies.

Respect is foundational to much of what we do as lawyers. Respect is critical for an inclusive, safe environment. In a today's world, how do we show respect to the courts, our colleagues, our clients, and communities? How do we lead with respect? How do we secure respect from others? It starts with understanding context and developing our actions accordingly.

This year's virtual conference is a one-day event focusing on the analytical tools we need to lead with respect and motivate others to do the same.

Learn practical tips for creating respectful spaces in our professional and public spheres. We will explore how to identify, assess, and challenge systems - and laws - that are lacking, and make meaningful steps towards change.

Join your colleagues for a day of skill development and inspiration as we seek to build a more just society.

There will be opportunities to examine what can be done in different contexts: in and out of the courtroom; in small to large firms; within the justice system; outside of the justice system including the political arena; and within our professional networks. Connect with fellow lawyers and other professionals and be inspired and empowered by their experiences and their strategies!

AGENDA

8:45-9:00 Introduction

Opening remarks from RODA Chair, Adrian Ishak

9:00-10:00 Distinguished Speakers - Alisa Lombard: "Respect starts with Dignity"

Lawyer and Part-Time Professor, University of Ottawa

Alisa Lombard is leading class and individual actions on the forced sterilization of indigenous women and birth alerts. She has spoken publicly before the Senate Committee on human rights, the House Committee on health, the UN Committee against torture and other forms of cruel and unusual treatment, as well as the Inter-American human rights commission. She has appeared before all levels of court, including the Supreme Court of Canada.

She will discuss her graduate work which argues that in the case of systemic indignity in reproductive health, the charter is required to counter systemic racism and sexism.

The Honourable Yasir Naqvi: "Lawyers in the Public Realm"

Parliamentary Secretary to the President of the King's Privy Council for Canada and Minister of Emergency Preparedness, Member of Parliament Ottawa Centre

Yasir Naqvi was first elected as the Member of Parliament for Ottawa Centre in 2021.

He immigrated to Canada from Pakistan with his family in 1988, and grew up learning the values of democracy, social justice, and compassion.

A strong community leader who believes in the importance of giving back, Mr. Naqvi served as a Member of Provincial Parliament in Ontario for close to 11 years. During this time, he held the roles of Attorney General of Ontario, Government House Leader, Minister of Community Safety and Correctional Services, and Minister of Labour. As a member of the Ontario legislature, he helped raise the minimum wage, ban race-based carding, and modernize the provincial court system. He was also an advocate for public services and sustainable community growth.

10:15-11:15 Session 1: Respect and Freedom of Expression

Moderator: Eric Sadvari, SOGIC

Freedom of Expression is essential to democracy, but it is also a source of conflict. How do we respect this freedom, while also respecting an inclusive, diverse society? Our distinguished panelists discuss, debate, and contemplate the limits of the Freedom of Expression, including in the context of current social movements.

Panellists:

Katarina Germani, Legal Counsel, Canadian Broadcasting Corporation / Radio-Canada

Richard Moon, Professor of Law, University of Windsor

Chad Pirali, Lawyer, Greenspan Partners LLP

11:30-12:30 Session 2: Respect for Minority Language Communities

Moderator: Azadeh Lavictoire, AJEFO

Our official languages, English and French, play an important role for everyone in Ontario. Understanding the challenges faced by linguistic minorities is a key component in fostering dignity, diversity, respect, and fairness within our legal system. The panel will examine constitutional and statutory provisions which serve to establish the substantive equality of both official languages in Canada and Ontario. Broaden your knowledge of best practices and ethical obligations for official languages inside and outside of court. And, learn and consider the experiences on Indigenous struggles relating to language rights.

Panellists:

Louise Hurteau, Law Society of Ontario

Anne Levesque, Faculty of Law at the University of Ottawa

The Honourable Justice Marie-Andrée Vermette, Ontario Superior Court of Justice

12:30-1:30 Lunch Break

1:30-2:30 Session 3: Respect in Neutrals

Moderator: Rachel Sachs, FCLN

Respect is woven throughout the process of mediation and ADR. Hear from experts about best practices for exercising respect in mediation and in negotiations between colleagues, clients, third parties and communities. Our panel of equity-seeking practitioners will discuss:

- how they equip themselves, as, with the tools needed to secure respect within the ADR space from others;
- solutions and recommendations from Canadian, American, and international perspective; and
- current and systemic challenges within ADR systems, including rosters that encourage a privileged status quo, what is needed to promote and build concrete, positive change within, and better access to justice using ADR systems.

Panellists:

Kyongwha Chung, Of Counsel, Arbitrator and Mediator at Covington & Burling LLP

Afsana Gibson-Chowdhury, Solicitor, Mediator and Adjudicator, Gibson Chowdhury Clear Collaborative Mediation

Alnoor Maherali, former Canadian diplomat, Mediator & Ombuds, Venn Mediation

Margie Primero-Pimentel, Lawyer and Mediator, Russell Alexander Collaborative Family Lawyers

2:45-3:45 Session 4: Power Play: Respect and Pay Equity

Moderator: Najma Jamaldin, WLAO

As lawyers, we face questions of respect in the workplace from our clients and the community. The issues range from pay, accommodation and discrimination. Respect issues also affect lawyers within their own work experiences. Our expert panel will discuss power dynamics and issues that are raised in work and offer insight into building a fairer and more equal workplace.

Panellists:

Danielle Bisnar, Lawyer, Cavalluzzo LLP

Teresa Donnelly, Treasurer Emeritus, Law Society of Ontario

Lai King Hum, Lawyer, Hum Law Firm

3:50-4:00 Closing Remarks - Juliet Chang Knapton, Vice Chair RODA

This event will have real-time captioning (CART). If another form of communication is needed, please contact RODA at roundtableofdiversityassoc@gmail.com and we will work with you to make this event accessible to you.

« Respect dans le droit : comprendre et agir »

Conférence, EN LIGNE, le 25 novembre 2022 de 8h45 à 16h

La conférence de diversité annuelle du RODA et de l'ABO retourne pour une huitième année afin d'offrir des discussions pratiques, inspirantes et stimulantes sur des problématiques actuelles affectant les avocates et avocats racialisés qui militent pour l'équité, ainsi que leurs alliés.

Le respect est le fondement de ce que nous faisons comme avocates et avocats. Le respect est crucial afin d'assurer un environnement inclusif et sécuritaire. Aujourd'hui, comment démontrons-nous le respect aux tribunaux, à nos collègues, à nos clientes et clients, et à nos communautés ? Dirigeons-nous avec respect ? Obtenons-nous le respect d'autrui ? Le tout débute avec la compréhension du contexte et l'ajustement de nos actions en conséquence.

La conférence virtuelle de cette année est un événement d'une journée qui se concentre sur les outils analytiques dont nous avons besoin pour nous comporter avec respect et motiver les autres de faire de même.

Obtenez des conseils pratiques pour créer des espaces respectueux dans vos sphères professionnelles et publiques. Nous explorerons comment identifier, évaluer et remettre en question les systèmes – et la législation qui font défaut, et prendre des mesures significatives vers le changement.

Joignez-vous à vos collègues pour une journée de développement de compétences et d'inspiration pour bâtir une société plus juste et respectueuse.

Vous aurez l'occasion d'examiner ce qui peut être fait dans différents contextes : dans les tribunaux et en dehors des tribunaux ; dans des cabinets, petits et grands ; dans notre système de justice ; en dehors de notre système de justice, incluant dans l'arène politique ; et dans nos réseaux professionnels. Entrez en contact avec des avocates et des avocats et d'autres professionnelles et professionnels et soyez inspirés par leurs expériences et leurs stratégies !

AGENDA

8h45 à 9h Introduction

Discours d'ouverture du président de RODA, Adrian Ishak

9h-10h Conférencière distinguée – Alisa Lombard : « Le respect commence par la dignité »

Avocate et professeure à temps partiel, Université d'Ottawa

Alisa Lombard mène des recours collectifs et individuels sur la stérilisation forcée de femmes autochtones et les alertes de naissance. Elle a comparu devant le Comité sénatorial permanent des droits de la personne, le Comité permanent de la Santé, le Comité contre la torture des Nations-Unies, ainsi que la Commission interaméricaine des droits de l'homme. Elle a comparu devant tous les niveaux de tribunaux, incluant la Cour suprême du Canada.

Elle discutera de son travail de recherche qui fait valoir que dans des cas d'indignité systémique en matière de santé reproductive, la Charte est nécessaire pour contrer le racisme et le sexisme systémiques.

Conférencier distingué – L'Honorable Yasir Naqvi : « Les avocats dans la sphère publique »

Secrétaire parlementaire du président du Conseil privé du Roi pour le Canada et ministre de la Protection civile, membre du Parlement pour la circonscription Ottawa-Centre.

Yasir Naqvi a été élu pour la première fois comme député d'Ottawa-Centre en 2021.

M. Naqvi a immigré au Canada depuis le Pakistan en 1988, et a grandi en apprenant les valeurs que sont la démocratie, la justice sociale et la compassion.

Solide dirigeant communautaire qui croit en l'importance de redonner à la communauté, M. Naqvi a été député provincial en Ontario durant près de 11 ans. Durant cette période, il a occupé les postes de procureur général de l'Ontario, de leader parlementaire du gouvernement, de ministre de la Sécurité communautaire et des Services correctionnels, et de ministre du Travail. Comme membre de la législature de l'Ontario, il a contribué à l'augmentation du salaire minimum, à l'interdiction du cardage fondé sur la race et à la modernisation du système judiciaire provincial. Il a également milité pour les services publics et la croissance communautaire durable.

10h15 à 11h15 Session 1 : Respect et liberté d'expression

Modérateur : Eric Sadvari, SOGIC

La liberté d'expression est essentielle à la démocratie, mais elle est aussi une source de conflits. Comment respecter cette liberté, tout en respectant une société inclusive et diversifiée ? Nos éminents panélistes discutent, débattent et envisagent les limites de la liberté d'expression, notamment dans le contexte des mouvements sociaux actuels.

Panélistes:

Katarina Germani, Legal Counsel, Canadian Broadcasting Corporation / Radio-Canada

Richard Moon, Professor of Law, University of Windsor

Chad Pirali, Lawyer, Greenspan Partners LLP

11h30 à 12h30 Session 2 : Respect des communautés linguistiques en situation minoritaire

Modératrice : Azadeh Lavictoire, AJEFO

Nos langues officielles, l'anglais et le français jouent un rôle important pour toutes et tous en Ontario. Comprendre les défis auxquels font face les minorités linguistiques est essentiel pour favoriser la dignité, la diversité, le respect et l'équité au sein de notre système juridique. Le panel examinera les dispositions constitutionnelles et législatives servant à établir l'égalité réelle des deux langues officielles au Canada et en Ontario. Élargissez vos connaissances des meilleures pratiques et des obligations éthiques concernant les langues officielles à l'intérieur et à l'extérieur des tribunaux. Enfin, apprenez et considérez les expériences autochtones concernant les droits linguistiques.

Panélistes:

Louise Hurteau, Law Society of Ontario

Anne Levesque, Faculty of Law at the University of Ottawa

The Honourable Justice Marie-Andrée Vermette, Ontario Superior Court of Justice

12h30 à 13h 30 Pause de dîner

13h30 à 14h30 Session 3 : Respect dans la neutralité

Modératrice : Rachel Sachs, FCLN

Le respect fait partie intégrante du processus de médiation et de résolution des différends (RDD). Apprenez des experts concernant les meilleures pratiques pour faire preuve de respect durant la médiation et durant les négociations entre collègues, clients, tierces parties et communautés. Notre panel de praticiens soucieux d'équité discutera des points suivants :

- Comment elles ou ils s'équipent d'outils nécessaires pour obtenir le respect des autres dans le milieu de RDD ;
- Des solutions et des recommandations d'une perspective canadienne, américaine, et internationale ; et
- les défis actuels et systémiques présents dans les systèmes de RDD, incluant des listes qui encouragent un statu quo privilégié ; comment promouvoir et bâtir un changement concret et positif dans les systèmes de RDD ; et comment encourager l'accès à la justice en utilisant les systèmes de RDD.

Panélistes:

Kyongwha Chung, Of Counsel, Arbitrator and Mediator at Covington & Burling LLP

Afsana Gibson-Chowdhury, Solicitor, Mediator and Adjudicator, Gibson Chowdhury Clear Collaborative Mediation

Alnoor Maherali, former Canadian diplomat, Mediator & Ombuds, Venn Mediation

Margie Primero-Pimentel, Lawyer and Mediator, Russell Alexander Collaborative Family Lawyers

14h45 à 15h45 Session 4 : Jeux de puissance : Respect et équité salariale

Modératrice : Najma Jamaldin, WLAO

En tant qu'avocates et avocats, nous faisons face à des questions de respect dans le milieu du travail de la part de nos clientes et clients ainsi que la communauté. Les problématiques sont diverses, allant de la rémunération, aux accommodements, jusqu'à la discrimination. Des problèmes de respect touchent également les avocates et les avocats dans leurs propres expériences professionnelles. Notre panel d'expertes et d'experts discutera des dynamiques de pouvoir et des problématiques soulevées au travail et offrira également un aperçu de la construction de milieux de travail plus équitables et plus justes.

Panélistes:

Danielle Bisnar, Lawyer, Cavalluzzo LLP

Teresa Donnelly, Treasurer Emeritus, Law Society of Ontario

Lai King Hum, Lawyer, Hum Law Firm

15h50 à 16h Mot de clôture – Juliet Chang Knapton, vice-présidente RODA

Cet événement sera doté d'un sous-titrage en temps réel. Si vous avez besoin d'une autre méthode de communication, veuillez communiquer avec RODA à l'adresse suivante :

roundtableofdiversityassoc@gmail.com et nous travaillerons avec vous pour assurer que cet événement vous soit accessible.